

Y染色体单倍群与西南地区男性生精障碍的相关性

冉静, 韩婷婷, 丁显平, 魏霞, 张丽媛, 张玉平, 李天俊, 聂双双, 陈林

四川大学生命科学院遗传医学研究所, 生物资源与生态环境教育部重点实验室, 成都610064

RAN Jing, HAN Ting-Ting, DING Xian-Ping, WEI Xia, ZHANG Li-Yuan, ZHANG Yu-Ping, LI Tian-Jun, NIE Shuang-Shuang, CHEN Lin

Key Laboratory of Bio-resources and Eco-environment, Ministry of Education, Institute of Medical Genetics, School of Life Sciences, Si-chuan University, Chengdu 610064, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

Download: PDF (311KB) [HTML \(1KB\)](#) Export: BibTeX or EndNote (RIS) [Supplementary data](#)

摘要 男性不育中, 原发无精、少精是最为重要的因素之一, 核型异常和无精子症因子(Azoospermia factor, AZF)微缺失能解释部分原发无精、少精的原因, 然而还有许多致病因素尚不清楚。Y染色体作为男性特有的染色体, 与男性生殖系统的正常功能密切相关。文章主要对Y染色体单倍群这一分子遗传背景与男性原发无精、严重少精症之间是否存在相关性进行探讨, 为进一步探索原发无精、严重少精症的遗传学致病原因提供依据和可行的方向。采集265名生精障碍患者(原发无精症患者193名, 原发严重少精症患者72名)以及193名正常男性样本的外周血, 进行核型分析和AZF缺失分析, 以排除有此两类异常的样本。将经过筛选的样本进行Y染色体单倍群分析, 并对其单倍群分布情况进行统计分析。结果显示, 生精障碍组和对照组分别在D1*、F*、K*、N1*和O3* 上有显著性差异($P=0.032, 0.022, 0.009, 0.009, 0.017, <0.05$)。Y染色体单倍群, 这一Y染色体遗传背景与男性原发生精障碍的发生有相关性。

关键词: [Y染色体单倍群](#) [原发生精障碍](#) [无精子症因子\(AZF\)](#)

Abstract: Idiopathic azoospermia and oligospermia are one of the most important reasons for male infertility. Abnormal karyotype and azoospermia factor (AZF) microdeletion are two widely acknowledged reasons, but the most causes remain unclear. Y chromosome, as the male-specific chromosome, is closely related to the development of male reproductive system. To understand better the etiology of idiopathic azoospermia and oligospermia, we investigated the possible association between Y-haplogroup distributions and susceptibility to idiopathic azoospermia and severe oligospermia. Peripheral blood was collected from 193 men with normal reproductive history, 193 men with idiopathic azoospermia, and 72 men with idiopathic severe oligospermia. All the subjects underwent karyotyping and AZF deletion analysis to screen out those with AZF deletion and abnormal karyotype. The comparison of Y-haplogroup distribution between experimental group and control group was performed with SPSS V.18.0 software. Significant difference of Y-haplogroup distribution was observed in D1*, F*, K*, N1* and O3*($P=0.032, 0.022, 0.009, 0.009, 0.017, <0.05$). The results suggest that Y chromosome haplogroup plays an important role in spermatogenic impairment.

Keywords: [Y chromosome haplogroups](#), [spermatogenic impairment](#), [azoospermia factor\(AZF\)](#)

收稿日期: 2012-03-10; 出版日期: 2013-01-25

基金资助:

四川省科技支撑计划项目(编号: 2011SZ0212)资助

通讯作者 丁显平 Email: brainding@scu.edu.cn

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 冉静
- ▶ 韩婷婷
- ▶ 丁显平
- ▶ 魏霞
- ▶ 张丽媛
- ▶ 张玉平
- ▶ 李天俊
- ▶ 聂双双
- ▶ 陈林

- [1] Ferlin A, Arredi B, Foresta C. Genetic causes of male infertility. *Reprod Toxicol*, 2006, 22(2): 133-141.
- [2] Krausz C, Forti G, McElreavey K. The Y chromosome and male fertility and infertility. *Int J Androl*, 2003, 26(2): 70-75.
- [3] Krausz C, McElreavey K. Y chromosome and male infertility. *Front Biosci*, 1999, 4: E1-E8.
- [4] Voigt PH. Human chromosome deletions in Yq11, AZF candidate genes and male infertility: history and update. *Mol Hum Reprod*, 1998, 4(8):

- [5] The Y chromosome Consortium. A Nomenclature System for the Tree of Human Y-Chromosomal Binary Haplogroups. *Gen Res*, 2002, 12(2): 339-348. crossref
- [6] 蔡晓云. Y 染色体揭示的早期人类进入东亚和东亚人群特征形成过程[学位论文]. 复旦大学, 2009. crossref
- [7] Kent-First M, Muallem A, Shultz J, Pryor J, Roberts K, Nolten W, Meisner L, Chandley A, Gouchy G, Jorgensen L, Havighurst T, Grosch J. Defining regions of the Y-chromosome responsible for male infertility and identification of a fourth AZF region(AZFd) by Y-chromosome microdeletion detection. *Mol Repro Dev (Print)*, 1999, 53(1): 27-41. 3.0.CO;2-W target="_blank">> crossref
- [8] Jin L, Su B. Natives or immigrants: modern human origin in East Asia. *Nat Rev Genet*, 2000, 1(2): 126-133. crossref
- [9] Su B, Xiao JH, Underhill P, Deka R, Zhang WL, Akey J, Huang W, Shen D, Lu D, Luo JC, Chu JY, Tan JZ, Shen PD, Davis R, Cavalli-Sforza L, Chakraborty R, Xiong MM, Du RF, Oefner P, Chen Z, Jin L. Y-Chromosome evidence for a northward migration of modern humans into Eastern Asia during the last Ice Age. *Am J Hum Genet*, 1999, 65(6): 1718-1724. crossref
- [10] Karafet TM, Mendez FL, Meilerman MB, Underhill PA, Zegura SL, Hammer MF. New binary polymorphisms reshape and increase resolution of the human Y chromosomal haplogroup tree. *Genome Res*, 2008, 18(5): 830-838. crossref
- [11] Krausz C, Degl'Innocenti S. Y chromosome and male infertility: update, 2006. *Front Biosci*, 2006, 11(1): 3049-3061. crossref
- [12] Simoni M, Bakker E, Krausz C. EAA/EMQN best practice guidelines for molecular diagnosis of y-chromosomal microdeletions. State of the art 2004. *Int J Androl*, 2004, 27(4): 240-249.
- [13] Maurer B, Gromoll J, Simoni M, Nieschlag E. Prevalence of Y chromosome microdeletions in infertile men who consulted a tertiary care medical centre: the Munster experience. *Andrologia*, 2001, 33(1): 27-33. crossref
- [14] Lahn BT, Pearson NM, Jegalian K. The human Y chromosome, in the light of evolution. *Nat Rev Genet*, 2001, 2(3): 207-216. crossref
- [15] Shi H, Dong YL, Wen B, Xiao CJ, Underhill PA, Shen PD, Chakraborty R, Jin L, Su B. Y-Chromosome Evidence of Southern Origin of the East AsianSpecific Haplogroup O3-M122. *Am J Hum Genet*, 2005, 77(3): 408-419. crossref
- [16] 文波. Y染色体、mtDNA多态性与东亚人群的遗传结构[学位论文]. 复旦大学, 2003. crossref
- [17] Krausz C, Quintana-Murci L, de Meyts ER, Jrgensen N, Jobling MA, Rosser ZH, Skakkebaek NE, McElreavey K. Identification of a Y chromosome haplogroup associated with reduced sperm counts. *Hum Mol Genet*, 2001, 10(18): 1873-1877. crossref
- [18] Kuroki Y, Iwamoto T, Lee J, Yoshiike M, Nozawa S, Nishida T, Ewis AA, Nakamura H, Toda T, Tokunaga K, Kotliarova SE, Kondoh N, Koh E, Namiki M, Shinka T, Nakahori Y. Spermatogenic ability is different among males in different Y chromosome lineage. *J Hum Genet*, 1999, 44 (5): 289-292. crossref
- [19] Yang Y, Ma M, Li L, Zhang W, Xiao C, Li S, Ma Y, Tao D, Liu Y, Lin L, Zhang S. Evidence for the association of Y-chromosome haplogroups with susceptibility to spermatogenic failure in a Chinese Han population. *J Med Genet*, 2008, 45(4): 210-215.
- [1] 谢选华, 李 辉, 毛显赟, 文 波, 高 嵩, 金建中, 卢大儒, 金 力.土家族源流的遗传学初探[J]. 遗传, 2004,31(10): 1023-1029